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ZARZņDZANIE 
Program  
szynowy,  
kt·ry nie jest 
programem  

 
 

POLITYKA 
Wiceminister, Twitter  
i system ERTMS 
 

W listopadzie 2015 r. ï po wyborach wygranych przez 
Prawo i SprawiedliwoŜĺ ï wiceministrem infrastruktury i 

budownictwa odpowiedzialnym za sprawy kolei zostağ Piotr 
Stomma. W sierpniu 2016 r., po dziewiňciu miesiŃcach 
urzňdowania, Stomma podağ siň do dymisji. 
    DziŜ byğy wiceminister, bňdŃc uŨytkownikiem portalu 
spoğecznoŜciowego Twitter, regularnie zajmuje siň 
komentowaniem sytuacji na polskiej kolei. W swoim 
pierwszym wpisie z 2017 r. Stomma udostňpniğ informacjň o 
tym, Ũe na linii Warszawa ï Tr·jmiasto wciŃŨ nie zostağ 

uruchomiony system ETCS. 
    ETCS ï bňdŃcy kluczowym elementem Europejskiego 
Systemu ZarzŃdzania Ruchem Kolejowym (ERTMS) ï 
opiera siň na sygnalizacji kabinowej w pociŃgu, zastňpujŃcej 
semafory stojŃce przy torze. W polskich warunkach 
instalacja systemu ETCS pozwala na zwiňkszenie prňdkoŜci 
pociŃg·w do 200 km/h, a takŨe na wprowadzenie 
jednoosobowej obsady lokomotyw w skğadach 

poruszajŃcych siň z prňdkoŜciŃ wiňkszŃ niŨ 130 km/h. 
     ĂSkutki majŃ przyczyny :( ò ï tak byğy wiceminister 
skomentowağ na Twitterze op·Ŧnienia w tworzeniu systemu 
ETCS. I dodağ: ĂMoŨe oŜrodki sterowania kolejŃ w Polsce 
nie majŃ w tym interesu? MoŨe solidarne krycie siň przed 
odpowiedzialnoŜciŃ za wczeŜniejsze bğňdy?ò. 
    Dwumiesiňcznik ĂZ Biegiem Szynò dotarğ tymczasem do 
pisma, kt·re Piotr Stomma w pierwszym miesiŃcu swojego 
urzňdowania w Ministerstwie Infrastruktury i Budownictwa 

przesğağ do sp·ğki PKP Polskie Linie Kolejowe, 
odpowiadajŃcej za wdraŨanie systemu ERTMS w naszym 
kraju. Chodzi o pismo z 17 grudnia 2015 r., w kt·rym to 
wğaŜnie wiceminister Piotr Stomma Ăz upowaŨnienia 
ministra infrastruktury i budownictwa Andrzeja 
Adamczykaò zwr·ciğ siň do ·wczesnego wiceprezesa PKP 
PLK Andrzeja Pawğowskiego z wnioskiem Ăo wstrzymanie 
procedur majŃcych na celu wyğonienie wykonawc·w w 

ramach zadaŒ budowy infrastruktury systemu ERTMSò. Å 
 

 

W lipcu 2011 r. zarzŃd 
wojew·dztwa mazowieckiego 
przyjŃğ uchwağň o przystŃpieniu 
do opracowania ĂProgramu 

rozwoju i modernizacji 
technologicznej transportu 
szynowego w wojew·dztwie 
mazowieckimò. 
    Stworzenie tego dokumentu 
zlecono Mazowieckiemu Biuru 
Planowania Regionalnego. Ta 
podlegajŃca samorzŃdowi 
wojew·dztwa      mazowieckiego 

 

 
 

Å Na program rozwoju transportu 

szynowego samorzŃd wojew·dztwa 
mazowieckiego wydağ 335 tys. zğ.  
I wrzuciğ go do szuflady.  

 
jednostka do wsp·ğpracy przy sporzŃdzaniu programu zaprosiğa 
zajmujŃcych siň transportem i mobilnoŜciŃ naukowc·w z kilku 
polskich uczelni oraz zagranicznych ekspert·w z berliŒskiej firmy 
ETC Transport Consultants. Nastňpnie program przeszedğ konsultacje 
spoğeczne. Ostateczna wersja ĂProgramu rozwoju i modernizacji 

technologicznej transportu szynowego w wojew·dztwie 
mazowieckimò pochodzi z listopada 2015 r. Za opracowanie tego 
dokumentu samorzŃd wojew·dztwa zapğaciğ 335 tys. zğ. 
    Dokument ï nazywany ĂProgramem szynowymò ï jest dobrze 
oceniany w Ŝrodowisku kolejowym. ï To jest kompendium, kt·re 
m·wi nie tylko o warunkach spoğecznych czy gospodarczych, zasiňgu 
dojazd·w do pracy, ale przede wszystkim jasno wskazuje kroki, kt·re 
naleŨy wykonaĺ dla poprawy warunk·w podr·Ũowania kolejŃ po 

wojew·dztwie mazowieckim ï powiedziağ nam pracownik jednej ze 
sp·ğek kolejowych. 
    Program szynowy okreŜla poŨŃdanŃ czňstotliwoŜĺ kursowania 
pociŃg·w na poszczeg·lnych liniach kolejowych wojew·dztwa, tak 
by pogodziĺ potrzeby ruchu aglomeracyjnego, regionalnego, 
pospiesznego i ekspresowego. Ponadto wskazywane sŃ oczekiwane 
czasy jazdy, charakterystyka taboru niezbňdna do ich osiŃgniňcia oraz 
pory skomunikowaŒ na stacjach wňzğowych ï wszystko to w celu 

zapewnienia zintegrowanego ukğadu poğŃczeŒ na cağej sieci kolejowej 
objňtej opracowaniem. 
    Program pokazuje r·wnieŨ moŨliwoŜci reaktywacji pociŃg·w 
pasaŨerskich do miast obecnie pomijanych przez kolej, takich jak 
Ostr·w Mazowiecka czy Sokoğ·w Podlaski. W odniesieniu do 
czynnych linii okreŜlone zostağy konieczne zmiany w ukğadzie 
przystank·w kolejowych, tak by znalazğy siň one bliŨej centr·w 
miejscowoŜci czy innych waŨnych cel·w podr·Ũy. 

    Dokument bazuje na przedstawionych dobrych praktykach, kt·re 
stosowane sŃ przy tworzeniu oferty przewozowej w Austrii, 
Szwajcarii oraz w dw·ch niemieckich landach: Brandenburgii oraz 
Nadrenii-Palatynacie. 
    WdroŨenie pierwszego etapu rozwoju oferty przewozowej program 
przewiduje na 2020 r. W zwiŃzku z tym w Urzňdzie Marszağkowskim 
Wojew·dztwa Mazowieckiego zapytaliŜmy, jak po ponad roku od 
publikacji ostatecznej wersji ĂProgramu rozwoju i modernizacji 
technologicznej transportu szynowego w wojew·dztwie 

mazowieckimò wyglŃda wdraŨanie postanowieŒ tego dokumentu.  
    ï Program ten nie ma charakteru nadrzňdnego nad planem 
transportowym, dlatego zapisy programu naleŨy traktowaĺ jako 
propozycje dziağaŒ w przyszğoŜci ï odpowiedziağa nam Marta 
Milewska, rzecznik prasowy samorzŃdu wojew·dztwa 
mazowieckiego. ï Program jest opracowaniem o charakterze 
studialno-prospektywnym. NaleŨy przez to rozumieĺ, iŨ nie jest 
programem w rozumieniu ustawy o zasadach prowadzenia polityki 

rozwoju.  Å 
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ƀ PociŃg Kolei Mağopolskich na dworcu Krak·w Gğ·wny. 
 
 

LUDZIE 

Koleje Mağopolskie, 
maszyniŜci mazowieccy 
 

Po raz pierwszy Koleje Mağopolskie wypoŨyczyğy 
maszynist·w od Kolei Mazowieckich w okresie 
wzmoŨonych przewoz·w podczas światowych Dni 

MğodzieŨy odbywajŃcych siň pod koniec lipca 2016 r. w 
Krakowie i pobliskich Brzegach. 
    Po kilku miesiŃcach naleŨŃcy do samorzŃdu 
wojew·dztwa mağopolskiego przewoŦnik zn·w skorzystağ z 
pracownik·w Kolei Mazowieckich. ï WypoŨyczyliŜmy 
Kolejom Mağopolskim szeŜciu maszynist·w na okres od 5 do 
30 grudnia 2016 r., z wyğŃczeniem Wigilii i świŃt BoŨego 
Narodzenia ï powiedziağa dwumiesiňcznikowi ĂZ Biegiem 

Szynò Jolanta Maliszewska z Kolei Mazowieckich. 
    Grudniowe wypoŨyczenie maszynist·w miağo zwiŃzek z 
brakami kadrowymi Kolei Mağopolskich w obliczu 
rozszerzenia sieci poğŃczeŒ tego przewoŦnika o kolejne linie 
ï przy braku zgody na udostňpnienie maszynist·w ze strony 
sp·ğki Przewozy Regionalne, dla kt·rej rozw·j sieci Kolei 
Mağopolskich oznacza ograniczenie pracy na terenie 
wojew·dztwa mağopolskiego. 
    Krzysztof MamiŒski, prezes Przewoz·w Regionalnych, w 

negocjacjach z wğadzami Mağopolski nie zgodziğ siň na 
udostňpnienie pracownik·w krakowskiego oddziağu sp·ğki 
na potrzeby wojew·dzkiego przewoŦnika. ï Nie jesteŜmy 
firmŃ leasingujŃcŃ pracownik·w. JesteŜmy przewoŦnikiem 
kolejowym i moŨemy wykonywaĺ przewozy ï powiedziağ 
portalowi ĂRynek Kolejowyò MamiŒski. 
    Prezesa Przewoz·w Regionalnych wsparğ szef ZwiŃzku 
Zawodowego Maszynist·w Leszek Miňtek, kt·ry 2 grudnia 

2016 r. wystŃpiğ z apelem do maszynist·w pracujŃcych w 
sp·ğkach samorzŃdowych, prywatnych oraz w Grupie PKP, 
by nie podejmowali pracy dla Kolei Mağopolskich. ï Mam 
nadziejň, Ũe dojdzie do koncentracji segmentu przewoz·w 
regionalnych i nie bňdziemy musieli siň wiňcej zmagaĺ z tym 
problemem ï powiedziağ Miňtek. 
    Na dzieŒ przed wejŜciem w Ũycie nowego rozkğadu jazdy 
ï ustalono, Ũe Koleje Mağopolskie wprowadzŃ swoje pociŃgi 

na trasy Krak·w ï Tarn·w i Tarn·w ï Nowy SŃcz ï 
Krynica, ale jednoczeŜnie oddadzŃ do obsğugi Przewozom 
Regionalnym dotychczas obsğugiwane poğŃczenia miňdzy 
Krakowem a Sňdziszowem. 
    Dziňki temu podziağowi udağo siň wdroŨyĺ ofertň 
przewozowŃ w ksztağcie zaplanowanym przez samorzŃd 
wojew·dztwa mağopolskiego na okres od grudnia 2016 r. do 
grudnia 2017 r. W przeciwnym razie mogğy byĺ z tym 

problemy, i to mimo wsparcia Kolei Mazowieckich.  
    Czy dla mazowieckiego przewoŦnika wypoŨyczanie 
maszynist·w to dobry biznes? ï Kwota jest objňta tajemnicŃ 
przedsiňbiorstwa ï kwituje Jolanta Maliszewska. Å 
 

REGION 
Deutsche  
Bahn wjechağ  
do Warszawy 
 

 

 

 

Z poczŃtkiem grudnia 2016 r. 
Arriva ï firma naleŨŃca do kolei 
niemieckich Deutsche Bahn ï 
rozpoczňğa wykonywanie 
przewoz·w autobusowych na 

zlecenie ZarzŃdu Transportu 
Miejskiego w Warszawie. 
 

 
 

Å Arriva na ulicach Warszawy. 

    Sp·ğka zdobyğa w przetargu oŜmioletni kontrakt. Autobusy naleŨŃce 
do Arrivy, obsğugujŃc linie wskazywane przez ZTM, bňdŃ 
przejeŨdŨağy na terenie aglomeracji warszawskiej 4 mln km rocznie. 
Do obsğugi kontraktu Arriva zatrudniğa 130 kierowc·w i kupiğa 54 
autobusy Solaris (kaŨdego dnia 50 pojazd·w wyjeŨdŨa na miasto, a 
cztery znajdujŃ siň w rezerwie lub w przeglŃdach). Za przejechanie 
jednego kilometra Arriva otrzymuje od ZTM 7,24 zğ ï od kwietnia 
2018 r. stawka ta moŨe ulec rewaloryzacji uwzglňdniajŃcej zmiany 
cen paliwa, koszt·w pracy itp. 

    Obecnie w Warszawie jest piňciu przewoŦnik·w realizujŃcych 
przewozy autobusowe na zlecenie ZTM ï 70% pracy wykonujŃ 
naleŨŃce do miasta Miejskie Zakğady Autobusowe, a 30% 
przewoŦnicy zewnňtrzni: Europa Express City, Mobilis, PKS 
Grodzisk Mazowiecki i od nieco ponad miesiŃca Arriva. 
    Arriva obecna jest w 15 krajach Europy. W Polsce sp·ğka naleŨŃca 
do Deutsche Bahn obsğuguje teŨ linie autobusowe w ElblŃgu i 
GrudziŃdzu. Ponadto realizuje kolejowe przewozy regionalne na 

zlecenie samorzŃdu na czňŜci linii wojew·dztwa kujawsko-
pomorskiego, a takŨe zajmuje siň lokalnymi przewozami 
autobusowymi na OpolszczyŦnie, Mazurach, Podkarpaciu, Podlasiu, 
Pomorzu, Pomorzu  Zachodnim i w Kujawsko-Pomorskiem. 
    Arriva to pierwszy przewoŦnik, kt·ry cağoŜĺ usğug na zlecenie 
warszawskiego ZTM Ŝwiadczy w oparciu o nowe zasady zawierania 
kontrakt·w. OpierajŃ siň one na procesach certyfikacji, kt·re przejŜĺ 
muszŃ autobusy, zaplecze techniczne i kierowcy.  

    Procedura certyfikowania pojazd·w obejmuje testowanie 
wyposaŨenia do autobusu wzorcowego juŨ na etapie produkcji i 
nastňpnie jego dopuszczenie. Potem certyfikacji podlegajŃ kolejne 
pojazdy poprzez kontrolň ich zgodnoŜci z pojazdem wzorcowym. 
PrzewoŦnik po upğywie czterech lat eksploatacji kaŨdego autobusu 
musi wykonaĺ jego generalny przeglŃd, kt·ry jest warunkiem 
odnowienia certyfikatu. Nastňpnie certyfikat odnawiany jest po dw·ch 
latach, a potem juŨ co rok. Dodatkowo ZarzŃd Transportu Miejskiego 

w kaŨdej chwili trwania kontraktu ma prawo skierowaĺ autobus na 
kontrolň w stacji diagnostycznej i w przypadku stwierdzenia jego 
niesprawnoŜci podjŃĺ decyzjň o wyğŃczeniu go z eksploatacji. 
    Zaplecze techniczne, aby pomyŜlnie przeszğo certyfikacjň, musi byĺ 
wyposaŨone zgodnie z wymogami okreŜlonymi przez ZTM. 
ObowiŃzkiem przewoŦnika jest zapewnienie w uŨytkowanej bazie 
stanowisk umoŨliwiajŃcych kontrolň poszczeg·lnych ukğad·w i 
urzŃdzeŒ w eksploatowanych autobusach. 
    Z kolei kierowcy certyfikat do obsğugi linii ZTM przysğuguje, jeŜli 

przewoŦnik zatrudnia go na umowň o pracň, a on sam zda egzamin z 
regulaminu przewozu, przepis·w porzŃdkowych, taryfy biletowej oraz 
topografii miasta. Warunkiem jest teŨ znajomoŜĺ jňzyka polskiego w 
stopniu co najmniej Ŝredniozaawansowanym. Chodzi o to, by w 
przypadku zatrudniania obcokrajowc·w byli oni w stanie 
porozumiewaĺ siň z pasaŨerami oraz pracownikami nadzoru ruchu, z 
czym przy dotychczasowych kontraktach zdarzağy siň problemy. 
    Zgodnie z nowymi zasadami czňŜĺ przewoz·w dla warszawskiego 

ZTM realizuje teŨ Mobilis, firma naleŨŃca do izraelskiej grupy Egged. 
Mobilis obecny jest na warszawskich ulicach od 2003 r. W sierpniu 
2016 r. firma rozpoczňğa obsğugň dw·ch nowych kontrakt·w, 
zdobytych juŨ w oparciu o nowe zasady certyfikacji autobus·w, 
zaplecza technicznego oraz kierowc·w. Å 
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Å Nowy dworzec Ğ·dŦ Fabryczna. Kilkakrotnie w ciŃgu dnia majŃ miejsce luki,  
w czasie kt·rych przez okoğo godzinň z nowego dworca nie odjeŨdŨa Ũaden pociŃg. 
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11 grudnia 2016 r. ï z dwuletnim 
op·Ŧnieniem ï otwarty zostağ nowy dworzec 
Ğ·dŦ Fabryczna. Powstağy na miejscu 
zlikwidowanej XIX-wiecznej stacji 
trzypoziomowy kompleks jest dworcem 

kolejowym, terminalem autobusowym oraz 
wňzğem komunikacji miejskiej. Sama stacja 
kolejowa, na kt·rŃ skğada siň osiem tor·w 
przy czterech peronach, znalazğa siň 16,5 m 
pod ziemiŃ. Koszt budowy cağego 
ogromnego kompleksu dworcowego wyni·sğ 
okoğo 2 mld zğ i zostağ sfinansowany przez 
Grupň PKP oraz budŨet miejski Ğodzi przy 

wsparciu funduszy unijnych. 
 

Dworzec omijany rydqnjhl ĵtjhdl 
    Z rozmiarami dworca kontrastuje skromna 
oferta przewozowa. W wiňkszoŜci kierunk·w 
regionalnych ostatnie wieczorne poğŃczenia 
wyruszajŃ z Ğodzi Fabrycznej przed godz. 
19.00 ï do Piotrkowa Trybunalskiego i 
Radomska o godz. 18.55, do Tomaszowa 
Mazowieckiego o godz. 18.49, a do Zgierza o 

godz. 18.17. Ponadto kilka razy w ciŃgu dnia 
majŃ miejsce sytuacje, Ũe przez okoğo 
godzinň z nowego dworca nie odjeŨdŨa Ũaden 
pociŃg. Najwiňksze luki w rozkğadzie jazdy 
wystňpujŃ miňdzy godz. 9.35 i 10.30, miňdzy 
godz. 19.11 i 20.32 oraz miňdzy godz. 20.37 i 
22.22. 
    Mağa liczba poğŃczeŒ wynika w duŨej 
mierze z tego, Ũe pociŃgi dalekobieŨne PKP 

Intercity przejeŨdŨajŃce tranzytem przez 
Ğ·dŦ omijajŃ szerokim ğukiem nowy dworzec 
i zatrzymujŃ siň na innych ğ·dzkich stacjach, 
zlokalizowanych w promieniu kilku 
kilometr·w od centrum miasta.  
    PociŃgi ğŃczŃce Warszawň i Wrocğaw 
zatrzymujŃ siň na stacjach Ğ·dŦ Widzew, 
Ğ·dŦ DŃbrowa, Ğ·dŦ Chojny i Ğ·dŦ 

Pabianicka. PociŃgi kursujŃce miňdzy 
Katowicami a Tr·jmiastem stajŃ na stacjach 
Ğ·dŦ Widzew, Ğ·dŦ Chojny i Ğ·dŦ Kaliska. 
Z kolei pociŃgi jadŃce z Krakowa do 
Poznania i Szczecina zatrzymujŃ siň tylko na 
stacji Ğ·dŦ Widzew.     
 

Ĵñcyj` Jnkdi oq`vhd @fknldq`bxim` 
    ï NajwiňkszŃ liczbň podr·Ũnych 
wygeneruje ruch lokalny, zwiŃzany z 

utworzeniem rzeczywistej kolei 
aglomeracyjnej ï m·wi Piotr Szağkowski z 
Ğ·dzkiej Inicjatywy na rzecz Przyjaznego 
Transportu. ï Ğ·dzka Kolej Aglomeracyjna, 
wbrew nazwie, peğni obecnie rolň 
przewoŦnika regionalnego, przejmujŃc od 
Przewoz·w Regionalnych tradycyjne trasy 
ğŃczŃce Ğ·dŦ z miastami w wojew·dztwie. 
   Ğ·dzkiej Kolei Aglomeracyjnej daleko do 

speğniania funkcji przewoŦnika 
aglomeracyjnego. Pokazuje to oferta dojazdu 
z Ğodzi Fabrycznej do dw·ch najwiňkszych 
miast aglomeracji ğ·dzkiej. Do liczŃcego 57 
tys. mieszkaŒc·w Zgierza z nowego dworca 
odjeŨdŨa w dni robocze szeŜĺ na dobň 
pociŃg·w ĞKA, a w soboty i niedziele tylko 
cztery. Do 67-tysiňcznych Pabianic z dworca 

Ğ·dŦ Fabryczna w og·le nie da siň dojechaĺ. 
    Istotnym powodem mağego wykorzystania 
moŨliwoŜci wielkiego dworca jest ukğad 
ğ·dzkiego wňzğa kolejowego. Nowy dworzec 
to, tak jak przed przebudowŃ, stacja czoğowa 
bez dogodnych dojazd·w z czňŜci 

kierunk·w. Dlatego dopiero wybudowanie 
tunelu kolejowego ğŃczŃcego Ğ·dŦ FabrycznŃ 
z rejonem Ğodzi Kaliskiej pozwoli na 
skierowanie na podziemny kompleks 

zar·wno dalekobieŨnych pociŃg·w 
tranzytowych, jak i poğŃczeŒ regionalnych 
oraz aglomeracyjnych ğŃczŃcych Ğ·dŦ z 
p·ğnocnŃ i zachodniŃ czňŜciŃ wojew·dztwa 
ğ·dzkiego. PociŃgi obsğugujŃce te kierunki 
wciŃŨ kursujŃ z Ğodzi Kaliskiej. 
 

Ōvh`sdĵjn v tunelu 
    ï Bez tunelu Ŝrednicowego rola dworca 
Fabrycznego w czňŜci kolejowej pozostanie 
ograniczona ï podkreŜla Piotr Szağkowski. I 

dodaje: ï Odwlekanie rozpoczňcia budowy 
tunelu na zach·d od Ğodzi Fabrycznej do 
czasu zakoŒczenia budowy samego dworca 
byğo bğňdem. W efekcie przez najbliŨsze co 
najmniej szeŜĺ lat dworzec nie bňdzie w peğni 
wykorzystany. 
    Koszt budowy tunelu ğŃczŃcego wschodniŃ 
i zachodniŃ czňŜĺ wňzğa ğ·dzkiego ï wraz z 

dwoma podziemnymi przystankami w 
okolicach ul. Piotrkowskiej oraz w pobliŨu 
centrum handlowego Manufaktura ï 
szacowany jest na 2,2 mld zğ. 
    Dopiero po powstaniu tunelu Ğ·dŦ 
Fabryczna zmieni siň z czoğowego dworca w 
centralny punkt wňzğa ğ·dzkiego. Czy nie 
naleŨağo zatem budowaĺ dworca etapami, 

stopniowo dopasowujŃc go do z biegiem lat 
zwiňkszajŃcych siň potrzeb? ï Nie miağoby to 
Ũadnego sensu ekonomicznego ï uwaŨa 
Szağkowski. ï Podziemna komora musiağa 
powstaĺ w wielkoŜci docelowej.  
Niewybudowanie jednego peronu, czňŜci 
tor·w i sieci trakcyjnej oraz kilku rozjazd·w 

w stosunku do cağkowitego kosztu budowy 
dworca byğoby symbolicznŃ oszczňdnoŜciŃ. 
 

Zemsta jednego toru 
    W kr·tkiej historii nowego dworca 
najtrudniejszym jak dotŃd dniem byğ 5 
stycznia 2017 r. Tego dnia wiele pociŃg·w 

odjeŨdŨağo z Ğodzi Fabrycznej z duŨymi 
op·Ŧnieniami, niekt·re na poczŃtkowej 
czňŜci trasy zostağy odwoğane i trzeba byğo je 
ğapaĺ na innych ğ·dzkich dworcach, inne 
skğady w og·le nie wyruszyğy na szlak.  
    PrzyczynŃ tych zakğ·ceŒ byğo zdarzenie, 
kt·re miağo miejsce kilka kilometr·w od 
dworca Ğ·dŦ Fabryczna. Nad ranem pociŃg 

towarowy zerwağ sieĺ trakcyjnŃ na odcinku 
Ğ·dŦ Kaliska ï Ğ·dŦ Kaliska Towarowa. To 
wŃskie gardğo ğ·dzkiego wňzğa kolejowego: 
kilkusetmetrowy odcinek jednotorowy, 
zapewniajŃcy poğŃczenie miňdzy ĞodziŃ 
KaliskŃ a wschodniŃ czňŜciŃ wňzğa 
ğ·dzkiego, w kt·rej leŨy podziemny dworzec 
Ğ·dŦ Fabryczna. 

    Uszkodzenie sieci trakcyjnej akurat na tym 
kr·tkim odcinku odciňğo Ğ·dŦ FabrycznŃ od 
zlokalizowanych w rejonie Ğodzi Kaliskiej 
stacji postojowych sp·ğek PKP Intercity oraz 
Przewozy Regionalne. To uniemoŨliwiğo 
podsyğanie skğad·w na pociŃgi wyruszajŃce z 
najnowszego ğ·dzkiego dworca. 
    Ten jednodniowy paraliŨ ğ·dzkiego wňzğa 

kolejowego to zemsta za politykň 
inwestycyjnŃ, kt·ra skupia siň na realizacji 
wielkiego projektu ciŃgnŃcego siň latami i 
pochğaniajŃcego miliardy, a jednoczeŜnie 
zupeğnie ignoruje problem wŃskiego gardğa 
zlokalizowanego parň kilometr·w dalej. 
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Wraz z przeğomem 2016 i 2017 r. zniknŃğ 
ostatni rentowny odcinek sieci poğŃczeŒ TLK 
i InterCity. Ministerstwo Infrastruktury i 
Budownictwa podjňğo decyzjň o objňciu 
pociŃg·w sp·ğki PKP Intercity ğŃczŃcych 

Warszawň z ĞodziŃ ĂUmowŃ o Ŝwiadczenie 
usğug publicznych w zakresie kolejowych 
przewoz·w miňdzywojew·dzkichò. Jak 
poinformowağ resort infrastruktury dotacje z 
budŨetu paŒstwa do pociŃg·w PKP Intercity 
na trasie Warszawa ï Ğ·dŦ wyniosŃ Ăod 
kilku do kilkunastu milion·w zğotych w skali 
rokuò. Tym samym juŨ wszystkie kursujŃce 

po polskiej sieci kolejowej pociŃgi kategorii 
TLK i InterCity otrzymujŃ dofinansowanie z 
paŒstwowej kasy. 
 

Y`oqydrs`mhd ōvh`cbydmh` trĵtf 
    Ministerstwo nie chce ujawniĺ Ũadnych 
danych, na podstawie kt·rych podjňğo 
decyzjň o objňciu poğŃczeŒ Warszawa ï Ğ·dŦ 
dotacjami.  
    Z proŜbŃ o przedstawienie przychod·w, 

koszt·w i liczby pasaŨer·w zwr·ciğ siň do 
resortu infrastruktury poseğ Prawa i 
SprawiedliwoŜci Jerzy Polaczek. Oto jakŃ 
otrzymağ odpowiedŦ: ĂUjawnienie informacji 
tego rodzaju mogğoby negatywnie wpğynŃĺ 
na rynkowŃ pozycjň PKP Intercity. Dane 
dotyczŃce wskaŦnik·w ekonomiczno-
eksploatacyjnych, w tym koszt·w i 
przychod·w z usğug oraz plan·w 

finansowych pociŃg·w w konkretnych 
okresach kursowania, nie sŃ upubliczniane, a 
ich ujawnienie mogğoby spowodowaĺ 
wykorzystanie danych przez konkurujŃcych z 
PKP Intercity przewoŦnik·w zar·wno 
kolejowych, drogowych, jak i lotniczychò. 
    PKP Intercity, zwracajŃc siň do 
Ministerstwa Infrastruktury i Budownictwa o 

objňcie relacji Warszawa ï Ğ·dŦ dotacjami, 
nie zostawiğo przestrzeni na negocjacje: 
ĂPrzewoŦnik poinformowağ, Ũe w przypadku 
braku moŨliwoŜci objňcia deficytowych 
poğŃczeŒ umowŃ planuje on zaprzestanie 
Ŝwiadczenia tych usğugò ï poinformowağ 
resort w odpowiedzi posğowi Polaczkowi. 
 

Khmh` hmm` mhŬ vryxrsjhd 
    Twarde stanowisko przewoŦnika zostağo 

wzmocnione listem skierowanym do 
ministerstwa przez pasaŨer·w naleŨŃcych do 
wsp·ğpracujŃcego z PKP Intercity 
stowarzyszenia Kolejowa Linia Ğ·dzka: ĂNie 
zgadzamy siň i nie moŨemy dopuŜciĺ do 
sytuacji, w kt·rej przez niedopatrzenie i brak 
wymaganej decyzji po stronie Ministerstwa 
infrastruktury i Budownictwa, nasza linia 
zostanie pozbawiona wiňkszoŜci pociŃg·w, 

dowoŨŃcych kaŨdego dnia tysiŃce ludzi z 
Ğodzi, Koluszek, Skierniewic czy ŧyrardowa 
do pracy, szkoğy czy teŨ w celach 
prywatnych pomiňdzy dwoma najwiňkszymi 
aglomeracjami centralnej Polskiò. 
    Gğos pasaŨer·w jest o tyle istotny, Ũe linia 
Warszawa ï Ğ·dŦ to jeden z najintensywniej 
wykorzystywanych odcink·w polskiej sieci 

kolejowej. LeŨŃce na tym ciŃgu Skierniewice 
i ŧyrard·w sŃ miastami cechujŃcymi siň 
najwyŨszym na sieci PKP Intercity odsetkiem 
mieszkaŒc·w codziennie korzystajŃcych z 
pociŃg·w. Wykazağy to analizy 
przeprowadzone w 2012 r. na potrzeby 

rzŃdowego ĂPlanu zr·wnowaŨonego rozwoju 
publicznego transportu zbiorowegoò. 
    Dokument ten wskazuje, Ũe 

charakterystyka przewoz·w na linii 
Warszawa ï Ğ·dŦ jest inna niŨ na 
pozostağych obsğugiwanych przez PKP 
Intercity trasach wybiegajŃcych ze stolicy. 
Na liniach ğŃczŃcych Warszawň z Lublinem, 
Olsztynem czy Biağymstokiem masowe 
dojazdy odbywajŃ siň w cyklu tygodniowym: 
ĂSzczyt przewozowy w kierunku Warszawy 

wystňpuje w niedzielň po poğudniu, zaŜ z 
Warszawy ï w piŃtek po poğudniuò ï 
czytamy w planie transportowym. ï ĂW 
przypadku poğŃczeŒ Warszawy z ĞodziŃ 
szczyt wystňpuje w dni robocze: poranny w 
kierunku Warszawy oraz popoğudniowy z 
Warszawy, co wynika z obsğugi dojazd·w do 
pracy i szkoğy ze Skierniewic i ŧyrardowaò. 
 

Tqncy`i rs`ĵxbg jkhdmsñv 
    Wedle przedstawionego Ministerstwu 
Infrastruktury i Budownictwa stanowiska 
sp·ğki PKP Intercity, koniecznoŜĺ objňcia 
linii Warszawa ï Ğ·dŦ dotacjami wyniknňğa 
wğaŜnie z powodu... duŨej liczby pasaŨer·w 
korzystajŃcych z pociŃg·w codziennie. 
    ĂAnalizy przeprowadzone przez PKP 
Intercity wskazujŃ, Ũe uzyskanie dodatniego 
wyniku finansowego w przewozach na trasie 

Warszawa ï Ğ·dŦ jest niemoŨliwe. Sytuacja 
taka zwiŃzana jest w znacznym stopniu z 
uzyskiwanymi relatywnie niskimi 
przychodami wynikajŃcymi z charakteru 
przejazd·w realizowanych przede wszystkim 
cyklicznie na podstawie bilet·w 
okresowychò ï czytamy w odpowiedzi 
ministerstwa udzielonej Jerzemu Polaczkowi. 

    Problem wiŃzaĺ ma siň z tym, Ũe cena 
biletu miesiňcznego PKP Intercity na trasie 

Warszawa ï ŧyrard·w czy Warszawa ï 
Skierniewice stanowi r·wnowartoŜĺ ceny 17-
19 bilet·w jednorazowych. średni przych·d 

sp·ğki od pasaŨera jeŨdŨŃcego codziennie do 
pracy lub szkoğy z biletem miesiňcznym w 
efekcie staje siň wiňc mniejszy niŨ przych·d 
od podr·Ũnego jeŨdŨŃcego z biletem 
jednorazowym co kilka dni. 
 

Utracona rentownnōą 
    Zdaniem Bartosza Jakubowskiego, 
eksperta ds. transportu z Centrum Analiz 
Klubu JagielloŒskiego, trasa Warszawa ï 

Ğ·dŦ juŨ dawno przestağa na siebie zarabiaĺ. 
ï RentownoŜĺ juŨ w momencie zamkniňcia 
starego dworca Ğ·dŦ Fabryczna stanňğa pod 
znakiem zapytania. Otwarcie autostrady A2 
tň wŃtpliwoŜĺ umocniğo, a gigantyczne 
utrudnienia zwiŃzane z modernizacjŃ odcinka 
Skierniewice ï Warszawa byğy ostatecznym 
czynnikiem, kt·ry pogrzebağ moŨliwoŜĺ 

samofinansowania tego poğŃczenia ï uwaŨa 
Jakubowski i dodaje, Ũe to nie te czynniki 
przesŃdziğy o objňciu poğŃczeŒ Warszawa ï 
Ğ·dŦ dotacjami. Chodziğo o dwie inne 
kwestie. ï PierwszŃ byğo wynikajŃce z ustawy 
o publicznym transporcie zbiorowym widmo 
zagroŨenia utraty dopğat do ulg ustawowych 
dla kurs·w nieobjňtych umowŃ o Ŝwiadczenie 
usğug publicznych.  

    Drugi pow·d to przesuniňcie do obsğugi 
linii Warszawa ï Ğ·dŦ skğad·w Flirt i Dart, 
zakupionych ze Ŝrodk·w unijnych do obsğugi 
innych tras. ï ŧeby m·c to zrobiĺ, PKP 
Intercity musiağo otrzymaĺ zgodň Centrum 
Unijnych Projekt·w Transportowych. ŧeby jŃ 
otrzymaĺ, poğŃczenia musiağy byĺ objňte 
umowŃ o Ŝwiadczenie usğug publicznych. 
 

KAROL TRAMMER
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Å P·Ŧnowieczorny pociŃg z Warszawy  
do Ğodzi. To jedno z poğŃczeŒ, o kt·rego  
uruchomienie wnioskowali pasaŨerowie. 
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ï To rozkğad jazdy przygotowany wsp·lnie 
przez przewoŦnika i stronň spoğecznŃ ï m·wi 
Tomasz Gidelski ze stowarzyszenia 
Kolejowa Linia Ğ·dzka o wprowadzonej 11 
grudnia 2016 r. ofercie przewozowej sp·ğki 
PKP Intercity na trasie Warszawa ï Ğ·dŦ. 
 

BhĕŬj` oqyeprawa 
    Kolejowa Linia Ğ·dzka to stowarzyszenie, 

kt·re stworzyli najaktywniejsi uŨytkownicy 
internetowej grupy ĂĞ·dŦ ï Warszawa ciňŨka 
przeprawaò, kt·ra powstağa na portalu 
Facebook w trudnym okresie realizacji prac 
modernizacyjnych na linii ğŃczŃcej stolice 
wojew·dztw mazowieckiego i ğ·dzkiego. 
Grupa stağa siň platformŃ, na kt·rej 
pasaŨerowie wymieniali siň informacjami o 
op·Ŧnieniach, odwoğaniach pociŃg·w oraz 

nagle wprowadzanych przez sp·ğkň PKP 
Polskie Linie Kolejowe zmianach w 
rozkğadzie jazdy, kt·re nierzadko byğy 
zaskoczeniem nawet dla przewoŦnik·w. 
    ï W 2015 r., czyli w czasie zakoŒczenia 
gğ·wnych prac remontowych na linii ğŃczŃcej 
Ğ·dŦ i Warszawň, postanowiliŜmy przyjrzeĺ 
siň przygotowywanej ofercie przewozowej ï 

m·wi Gidelski. ï PrzedstawiliŜmy sp·ğce 
PKP Intercity nasze uwagi do projektu 
rozkğadu jazdy, kt·ry miağ zaczŃĺ 
obowiŃzywaĺ od grudnia 2015 r. PrzewoŦnik 
nie uwzglňdniğ ani jednej naszej uwagi. 
KaŨda przewidziana przez nas niekorzystna 
okolicznoŜĺ wydarzyğa siň juŨ w pierwszych 
dniach obowiŃzywania rozkğadu. 

    Przeğom nastŃpiğ w maju 2016 r. W·wczas 
PKP Intercity zaczňğo rozmawiaĺ z 
aktywistami o ofercie przewozowej 
wchodzŃcej w Ũycie grudniu 2016 r. 
 

Dedjs vroñĵoq`bx 
    ï Gğ·wnym celem wsp·ğpracy byğo 
dopasowanie rozkğadu jazdy do potrzeb 
pasaŨer·w, zwğaszcza tych, kt·rzy codziennie 
podr·ŨujŃ w godzinach porannych do 
Warszawy i wracajŃ w godzinach 

popoğudniowych ï m·wi Cezary Nowak, 
rzecznik prasowy PKP Intercity. ï Aby 
poznaĺ potrzeby pasaŨer·w z linii ğ·dzkiej, 
PKP Intercity stworzyğo specjalne ankiety. 
Razem ze stowarzyszeniem przeprowadzone 
zostağy trzy badania, kt·re pozwoliğy 
stworzyĺ wsp·lny projekt rozkğadu.  
    Zdaniem przedstawicieli Kolejowej Linii 

Ğ·dzkiej, najwaŨniejszy efekt wsp·ğpracy to 
zmiana ukğadu pociŃg·w w czasie masowych 
powrot·w ze stolicy. 
    W poprzednim rozkğadzie miňdzy godz. 
16.00 i 17.00 na liniň ğ·dzkŃ wyruszağy z 
Warszawy dwa pociŃgi obsğugiwane 
skğadami Pesa Dart (InterCity ĂKonopnickaò 
do Wrocğawia i InterCity ĂOndraszekò do 

Bielska-Biağej) oraz skğad InterCity 
ĂUszatekò jadŃcy do Ğodzi bez postoj·w po 

drodze. ï Dla mieszkaŒc·w ŧyrardowa, 
Skierniewic i Koluszek pozostawağy wiňc dwa 
pociŃgi obsğugiwane mağo pojemnymi 
skğadami Pesa Dart ï m·wi Gidelski. W 
zespoğach tego typu sŃ jedynie 354 miejsca. 
Stowarzyszenie zasugerowağo, by w porze 
szczytu postawiĺ na mieszczŃce duŨo wiňcej 

pasaŨer·w klasyczne skğady wagonowe.  
    W nowym rozkğadzie jazdy miňdzy godz. 
16.00 i 17.00 z Warszawy wyruszajŃ dwa 
dğugie skğady wagonowe: TLK ĂG·rnikò do 
Bielska-Biağej z 766 miejscami oraz TLK 
ĂĞňckaò do Ğodzi z 828 miejscami. Miňdzy 
nimi jedzie obsğugiwany zespoğem Pesa Dart 
pociŃg InterCity ĂKonopnickaò przez Ğ·dŦ 

do Wrocğawia, nie zatrzymujŃcy siň w 
ŧyrardowie i Skierniewicach. 
 

Onbhăf cn jnloqnlhrt 
    ï WŜr·d gğ·wnych wniosk·w pğynŃcych z 
ankiet byğo wydğuŨenie godzin kursowania 
pociŃg·w w obu kierunkach do p·ğnocy ï 
m·wi przedstawiciel stowarzyszenia 
Kolejowa Linia Ğ·dzka.  
     Wraz ze zmianŃ rozkğadu jazdy sp·ğka 
PKP Intercity przesunňğa odjazd ostatniego 

pociŃgu z Warszawy do Ğodzi z godz. 22.45 
na godz. 23.35. Z kolei ostatnie poğŃczenie 
do Warszawy do niedawna opuszczağo Ğ·dŦ 
o godz. 20.31, a od ostatniej zmiany rozkğadu 
jazdy moŨliwy jest wyjazd po godz. 22.00. 
Tň moŨliwoŜĺ zapewnia pociŃg InterCity 
ĂAsnykò z Jeleniej G·ry do Warszawy ï jako 
Ũe jest to pociŃg tranzytowy nie odjeŨdŨa on 

z nowego dworca Ğ·dŦ Fabryczna, lecz 
zatrzymuje siň na bardziej oddalonych od 
centrum miasta stacjach Ğ·dŦ Pabianicka, 
Ğ·dŦ Chojny, Ğ·dŦ DŃbrowa i Ğ·dŦ 
Widzew. 
    ï Opieramy siň na szukaniu kompromisu. 
Istotne sŃ dla nas rozwiŃzania, kt·re 
jednoczeŜnie pomogŃ naszej spoğecznoŜci 

oraz bňdŃ satysfakcjonujŃce dla przewoŦnika 
ï podkreŜla Gidelski. ï Przebieg wsp·ğpracy 
nad rozkğadem jazdy to przede wszystkim 
kilka wiňkszych i kilka mniejszych spotkaŒ. 
To teŨ ogrom maili, ale Ũadnego oficjalnego 
pisma. Oficjalne pisma zostawiamy na 
p·Ŧniej, gdyby etap dialogu siň nie udağ. 
 

SKJ ƏS`q`o`sxƎ 
    Najwiňksza wpadkŃ rozkğadu jazdy sp·ğki 
PKP Intercity stworzonego we wsp·ğpracy ze 

stowarzyszeniem Kolejowa Linia Ğ·dzka 
dotknňğa skierniewiczan dojeŨdŨajŃcych do 
pracy w Warszawie na godz. 7.00. Dowozy 
ze Skierniewic na poczŃtku porannego 
szczytu oparto na nocnym pociŃgu TLK 
ĂKarpatyò relacji Zakopane ï Gdynia 
Gğ·wna, kt·ry w Skierniewicach zatrzymuje 
siň o godz. 5.38, na 455 kilometrze swojej 

870-kilometrowej trasy. To rozwiŃzanie 
budziğo obawy jeszcze przed wejŜciem w 

Ũycie rozkğadu jazdy. ĂSetki os·b jadŃcych 
na 7:00 do pracy ma teraz duŨe szanse na 

ciŃgğe sp·Ŧnieniaò ï pisağa na Facebooku 
jedna z pasaŨerek, a przedstawiciele 
stowarzyszenia uspokajali jŃ: ĂSkŃd wiesz, Ũe 
pociŃg relacji Zakopane ï Gdynia bňdzie siň 
sp·Ŧniağ? PociŃg ma tak uğoŨony rozkğad, Ũe 
jest w stanie nadrobiĺ duŨe op·Ŧnienieò. 
    O ile w niedzielň 11 grudnia 2016 r. ï 
pierwszego dnia obowiŃzywania nowego 

rozkğadu jazdy ï ĂKarpatyò rzeczywiŜcie 
jechağy planowo, o tyle w kolejnych dniach 
pociŃg meldowağ siň w Skierniewicach z 
op·Ŧnieniem 20-30 min. Gdy zdenerwowani 
pasaŨerowie wypatrywali op·Ŧnionych 
ĂKarpatò, wzdğuŨ peronu akurat przejeŨdŨağ 
pociŃg InterCity ĂLeŜmianò relacji Ğ·dŦ ï 
Warszawa, dla kt·rego w nowym rozkğadzie 

nie zaplanowano postoju w Skierniewicach. 
W peronowych rozmowach uznano, Ũe 
kosztem skierniewiczan aktywiŜci zapewnili 
komfort dojeŨdŨajŃcym z Ğodzi i ŧyrardowa. 
ï ŧebyŜmy nie robili tğoku w Ăichò pociŃgu, 
skazano nas na op·ŦniajŃcy siň nocny skğad z 
przedziağami pozajmowanymi przez ŜpiŃcych 
pasaŨer·w ï m·wiğa nam osoba jeŨdŨŃca ze 
Skierniewic do Warszawy. ï Stowarzyszenie 

z reprezentanta pasaŨer·w szybko zmieniğo 
siň w adwokata PKP Intercity. 
    Jednak w ciŃgu trzech dni przedstawiciele 
Kolejowej Linii Ğ·dzkiej ustalili z PKP 
Intercity wprowadzenie przejŜciowej zasady, 
Ũe w przypadku op·Ŧnienia pociŃgu TLK 
ĂKarpatyò pociŃg InterCity ĂLeŜmianò bňdzie 
dodatkowo stawağ w Skierniewicach. 

Nastňpnie od 2 stycznia 2017 r. ï po 
speğnieniu wszystkich formalnoŜci ï post·j w 
tym mieŜcie zostağ wprowadzony na stağe. 
 

KAROL TRAMMER



 
 

Å Przystanek WaŨne Mğyny na linii Czňstochowa ï Chorzew-Siemkowice. PociŃgi osobowe 
nie jeŨdŨŃ tňdy od 2012 r. Po modernizacji reaktywacja poğŃczeŒ nie bňdzie juŨ moŨliwa. 
 

Rĵ`a` odqrodjsxv` 
Fcx oqnfq`l lncdqmhy`bih rhdbh jnkdinvdi nj`ytid rhĕ axą vxqnjhdl 
_________________________________________________________________________________________________________________ 
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ĂInwestujemy w przyszğoŜĺò ï brzmi hasğo 
promujŃce program modernizacji sieci 
kolejowej realizowany przez PKP Polskie 
Linie Kolejowe. W sp·ğce zarzŃdzajŃcej 
kolejowŃ infrastrukturŃ chyba mağo kto w nie 

wierzy. ZaskakujŃcym skutkiem inwestycji 
staje siň bowiem bezpowrotne odcinanie 
kolejnych linii od perspektywy wzrostu ich 
znaczenia w przyszğoŜci. 
 

Hmvdrsxbi` v qnyahñqjĕ 
    Obecnie trwajŃ przygotowania do remontu 
linii  Czňstochowa ï Chorzew-Siemkowice. 
Wedğug plan·w sp·ğki PKP PLK, prace na 
tej 47-kilometrowej linii bňdŃ realizowane od 

stycznia 2018 r. do czerwca 2019 r.: 
wymienione zostanŃ tory, rozjazdy oraz 
urzŃdzenia sterowania ruchem, a mosty i 
przepusty doczekajŃ siň przebudowy. W 
efekcie prňdkoŜĺ pociŃg·w zwiňkszy siň z 
40-60 km/h do 100 km/h.  
    Centrum Realizacji Inwestycji PKP PLK  
w stworzonym juŨ programie funkcjonalno-

uŨytkowym tego przedsiňwziňcia zakğada 
ponadto, by prace remontowe objňğy... 
rozbi·rkň peron·w na stacjach i przystankach 
zlokalizowanych miňdzy CzňstochowŃ a 
Chorzewem-Siemkowicami. 
    ï Na tej linii jest prowadzony tylko ruch 
towarowy. średnio w dobie tŃ trasŃ 
przejeŨdŨajŃ 24 pociŃgi towarowe, gğ·wnie 
ğŃczŃce poğudnie i p·ğnoc Polski ï wyjaŜnia 

Jacek Karniewski z PKP PLK. ï Projekt 
przewiduje likwidacjň peron·w, poniewaŨ 
urzňdy marszağkowskie wojew·dztw 
ğ·dzkiego i ŜlŃskiego nie byğy zainteresowane 
przywr·ceniem ruchu pasaŨerskiego na tym 
odcinku. 
    Perony na linii Czňstochowa ï Chorzew-
Siemkowice nie sŃ wykorzystywane od 

grudnia 2012 r., kiedy to zlikwidowano 
poğŃczenia regionalne na trasie z 
Czňstochowy przez Chorzew-Siemkowice do 
ZduŒskiej Woli. ï W 2012 r. czas przejazdu z 
Czňstochowy do ZduŒskiej Woli wynosiğ 
blisko trzy godziny ï m·wi Jakub Guğajewski 
z portalu ZduŒskowolskie WieŜci Kolejowe. 
ï To, Ũe na ten moment samorzŃdy 

wojew·dztw nie chcŃ uruchamiaĺ poğŃczeŒ, 
nie oznacza, Ũe nie chciağyby tego zrobiĺ w 
przyszğoŜci. Tym bardziej, Ũe dziňki pracom 
remontowym czas jazdy zdecydowanie siň 
skr·ci. Absurd polega jednak na tym, Ũe 
jednoczeŜnie likwidacji ulegnie infrastruktura 
niezbňdna do obsğugi pasaŨer·w. 
 

Kolej likwiduje, gmina odbuduje? 
    ï MieszkaŒcy gmin i powiat·w poğoŨonych 
wzdğuŨ linii ğŃczŃcej Czňstochowň i Chorzew-

Siemkowice nie skorzystajŃ na jej remoncie ï 
m·wi Guğajewski i obawia siň, Ũe gdy perony 
okaŨŃ siň potrzebne, to na drodze do ich 
odtworzenia stanŃ czasochğonne procedury 
albo w og·le brak funduszy.  
    Tak stağo siň w przypadku odcinka Kozğ·w 
ï Koniecpol, na kt·rym w latach 2011-2012 
przy okazji prac majŃcych na celu 

podniesienie prňdkoŜci ze 120 km/h do 160 
km/h sp·ğka PKP Polskie Linie Kolejowe 
zlikwidowağa wszystkie stacje i przystanki 
poŜrednie. Zablokowağo to moŨliwoŜĺ 
zar·wno reaktywacji poğŃczeŒ lokalnych, jak 
i przywr·cenia postoj·w w Szczekocinach 

dla kursujŃcych tŃ liniŃ pociŃg·w 
dalekobieŨnych. ï Zgğoszonych przed 
modernizacjŃ naszych uwag dotyczŃcych 
utrzymania peron·w nie uwzglňdniono. W 
efekcie dziŜ najbliŨsze przystanki kolejowe 
oddalone sŃ przynajmniej 25 km od naszego 
miasta ï m·wi Krzysztof Dobrzyniewicz, 
burmistrz Szczekocin, przez kt·re bez 

zatrzymania przemykajŃ pociŃgi ğŃczŃce 
Krak·w z WarszawŃ, ĞodziŃ, Poznaniem czy 
Tr·jmiastem. ï Zabiegamy o odtworzenie 
przystanku, ale PKP postawiğy wrňcz 
zaporowe warunki: mielibyŜmy ze Ŝrodk·w 
gminy pokryĺ koszty budowy peron·w 
oszacowane na okoğo 6 mln zğ. 
 

Ncbhm`mhd cnoĵxvñv 
    Modernizacja jednej linii moŨe okazaĺ siň 
wyrokiem dla sŃsiedniego ciŃgu. Skutkiem 

przygotowywanego kompleksowego remontu 
linii Szczecinek ï Sğupsk bňdzie odciňcie w 
Korzybiu wyjazdu na nieczynnŃ liniň do 
Bytowa, z kt·rej obecnie korzysta tylko 
Sğupska Powiatowa Kolej Drezynowa, 
dziağajŃca pod skrzydğami stowarzyszenia 
Aktywne Pomorze. ï Nasza kolej drezynowa 
to tylko substytut do czasu przywr·cenia 

normalnego ruchu kolejowego ï m·wi Piotr 
Kawağek z Aktywnego Pomorza. ï JeŨdŨŃc 
drezynami uchroniliŜmy liniň od rozbi·rki 
przez PKP oraz przez zğomiarzy. Staramy siň 
ratowaĺ infrastrukturň, by w przyszğoŜci 
posğuŨyğa do obsğugi regionu. 
    Problem w tym, Ũe juŨ sporzŃdzone na 
zlecenie Centrum Realizacji Inwestycji PKP 

PLK plany ukğadu torowego i systemu 
sterowania ruchem dla ciŃgu Szczecinek ï 
Sğupsk nie uwzglňdniajŃ dobiegajŃcej w 
Korzybiu linii z Bytowa. ï Od 
zlokalizowanych przy tej linii duŨych firm z 
branŨy drzewnej i rolniczej otrzymaliŜmy 
pisemne deklaracje, Ũe majŃc czynne tory 

zlecaliby przewozy towarowe w wielkoŜciach 
po kilkadziesiŃt tysiňcy ton rocznie. Tyle 
udağoby siň zdjŃĺ z rozjeŨdŨanych przez tiry 
lokalnych dr·g ï m·wi Kawağek, dodajŃc, iŨ 
oczekiwania sŃ teŨ na powr·t poğŃczeŒ 
pasaŨerskich. ï Pogranicze wojew·dztw 
pomorskiego i zachodniopomorskiego to 
najbardziej wykluczony komunikacyjnie 

region w Polsce. 
    Linia Korzybie ï Byt·w nie jest pierwszŃ, 
dla kt·rej program modernizacji kolei, 
zamiast stwarzaĺ nowe szanse, okazuje siň 
byĺ gwoŦdziem do trumny. W 2014 r., przy 
okazji modernizacji ciŃgu z Zielonej G·ry do 
ZbŃszynka, tory bocznej linii dochodzŃcej z 
Wolsztyna urwano kilkadziesiŃt metr·w 
przed stacjŃ Sulech·w. WczeŜniej podczas 

przebudowy stacji Opalenica ï realizowanej 
w ramach modernizacji magistrali z 
Warszawy do Berlina ï odciňto liniň z 
Grodziska Wielkopolskiego.  
    Podobnych przypadk·w, zmniejszajŃcych 
sp·jnoŜĺ sieci kolejowej, byğo wiňcej. I 
zwykle sŃ one juŨ raczej nie do odwr·cenia. 
ï Przez piňĺ lat od zakoŒczenia inwestycji 

wsp·ğfinansowanej ze Ŝrodk·w unijnych nie 
moŨna nic zmieniĺ w zrealizowanym 
przedsiňwziňciu. Druga sprawa to 
automatyka sterowania ruchem: dodanie 
rozjazdu czy semafora do gotowego systemu 
to miliony zğotych ï podkreŜla Piotr Kawağek. 
    O odejŜcie od urywania bocznych linii 
zaapelowağa w 2015 r. Fundacja Pro Kolej: 

ĂPrzy okazji realizacji duŨych projekt·w 
modernizacyjnych PKP Polskie Linie 
Kolejowe odcinajŃ poğŃczenia linii 
magistralnych z lokalnymi, likwidujŃc na 
nich ruch bŃdŦ moŨliwoŜĺ ich reaktywacji i 
generowania ï r·wnieŨ w przyszğoŜci ï 
dopğywu pasaŨer·w i ğadunk·w do gğ·wnego 
korytarza transportowegoò. 
 

KAROL TRAMMER



Yĵd snqx Odrx 
Oqnakdlx y sdqlhmnvnōbhă cnrs`v hawariami s`anqt- Mhdc`vmn Odrĕ 
ƈ jako mhdqydsdkmdfn vxjnm`vbĕƈ vxjktbynmn y ctŬdfn oqyds`qft 
_________________________________________________________________________________________________________________ 

 

 
 

Å PociŃg Kolei DolnoŜlŃskich relacji Kudowa-Zdr·j ï Wağbrzych Gğ·wny obsğugiwany 
spalinowym zespoğem Pesa Link. Ten skğad zostağ wyprodukowany dla dziağajŃcego  
we wschodniej Bawarii przewoŦnika Regentalbahn, kt·ry jednak zerwağ kontrakt z PesŃ. 
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ĂZ postňpowania o udzielenie zam·wienia 
zamawiajŃcy moŨe wykluczyĺ wykonawcň, 
kt·ry w spos·b zawiniony powaŨnie naruszyğ 
obowiŃzki zawodowe, co podwaŨa jego 
uczciwoŜĺ, w szczeg·lnoŜci gdy wykonawca 

w wyniku zamierzonego dziağania lub 
raŨŃcego niedbalstwa nie wykonağ lub 
nienaleŨycie wykonağ zam·wienieò ï gğosi 
art. 24 prawa zam·wieŒ publicznych. 
PowoğujŃc siň na ten przepis, Miejskie 
Przedsiňbiorstwo Komunikacyjne w 
Krakowie wykluczyğo Pesň z ogğoszonego w 
sierpniu 2016 r. przetargu na dostawň 50 

tramwaj·w. 
 

Pesa? Wykluczone 
    ZğoŨone oferty MPK otworzyğo 27 
paŦdziernika 2016 r. ï do przetargu stanňğo 
czterech oferent·w, a najniŨszŃ cenň 
zaoferowağa Pesa z Bydgoszczy. Wkr·tce 
jednak MPK poinformowağo o jej 
wykluczeniu z postňpowania przetargowego. 
Decyzjň uzasadniono nienaleŨytŃ realizacjŃ 

poprzedniego kontraktu Pesy dla 
krakowskiego przewoŦnika.  
    Chodzi o zam·wienie z lipca 2014 r. na 36 
tramwaj·w. Wedğug harmonogramu miağy 
one zostaĺ dostarczone do poğowy wrzeŜnia 
2015 r., tymczasem ostatni tramwaj dotarğ do 
Krakowa pod koniec grudnia 2015 r. W 
styczniu 2016 r. MPK, zgodnie z zapisami 
umowy, naliczyğo producentowi 26 mln zğ 

kary za nieterminowŃ realizacjň zam·wienia. 
Pesa podjňğa kilkumiesiňczne negocjacje, 
lecz ostatecznie nie przelağa krakowskiemu 
MPK naliczonej sumy ï we wrzeŜniu 2016 r. 
przewoŦnikowi udağo siň wyegzekwowaĺ 20 
mln zğ z gwarancji ubezpieczeniowej. MPK 
poinformowağo, Ũe Ăpodejmie kroki prawne 
w celu uzyskania pozostağej kwotyò.  

    Pesa ï mimo wciŃŨ niezakoŒczonego 
sporu zwiŃzanego z zam·wieniem z 2014 r. ï 
wystartowağa w kolejnym przetargu 
ogğoszonym przez Miejskie Przedsiňbiorstwo 
Komunikacyjne w Krakowie. I w·wczas 
podwawelski przewoŦnik zdecydowağ siň na 
uŨycie nieczňsto stosowanego przepisu prawa 
zam·wieŒ publicznych. 
 

Lewandowski, Podolski, Klose i Pesa 
    Op·Ŧnienia dostaw dotknňğy licznych 
kontrakt·w Pesy, zar·wno tramwajowych, 
jak i kolejowych. Z poŜlizgiem dostarczone 
zostağy miňdzy innym pociŃgi Dart dla PKP 
Intercity czy szynobusy dla Pomorskiej Kolei 
Metropolitalnej. Problem·w z terminowoŜciŃ 
nie udağo siň teŨ uniknŃĺ przy traktowanych 
szczeg·lnie prestiŨowo zam·wieniach na 
rynek niemiecki. 

    ï DotŃd eksportowaliŜmy do Niemiec 
Lewandowskiego, Podolskiego czy Klose. Od 
dziŜ eksportujemy do Niemiec nie tylko 
najlepszych piğkarzy, ale i technologicznie 
zaawansowane produkty, jakimi sŃ pociŃgi ï 
m·wiğ wicepremier Mateusz Morawiecki w 
poğowie czerwca 2016 r. na peronie dworca 
Berlin Friedrichstrasse podczas uroczystego 

przekazania zespoğu Pesa Link 
przewoŦnikowi Niederbarnimer Eisenbahn 
(NEB), kt·ry na zlecenie wğadz 
Brandenburgii obsğuguje poğŃczenia 
regionalne we wschodniej czňŜci tego landu. 
PrzewoŦnik zam·wiğ w Pesie siedem 

zespoğ·w dwuczğonowych oraz dwa 
trzyczğonowe. Uroczyste przekazanie sp·ğce 
NEB pierwszego dwuczğonowego skğadu 
odbyğo siň z duŨŃ pompŃ, ale teŨ ze sporym 
op·Ŧnieniem. Albowiem, zgodnie z umowŃ z 
sierpnia 2013 r., Pesa miağa dostarczyĺ tabor 

przewoŦnikowi tak, by m·gğ zostaĺ 
wprowadzony do ruchu w grudniu 2015 r. ï 
wraz z wydğuŨeniem sieci obsğugiwanej przez 
NEB o przejňte od Deutsche Bahn trasy 
Berlin ï Templin i Lºwenberg ï Rheinsberg. 
    Pierwsze dwa dwuczğonowe zespoğy z 
Bydgoszczy dotarğy do lokomotywowni NEB 
w podberliŒskim Basdorf dopiero w lutym 
2016 r. Dopuszczenie niemieckiego urzňdu 

kolejnictwa Eisenbahn Bundesamt do 
eksploatacji dla tego typu skğad·w udağo siň 
uzyskaĺ 3 czerwca 2016 r. ĂTo drugi pociŃg 
spalinowy wyprodukowany poza Niemcami, 
kt·ry otrzymağ homologacjň umoŨliwiajŃcŃ 
eksploatacjň w tym krajuò ï chwaliğa siň Pesa 
w informacji prasowej. 
    Przez kolejne miesiŃce nie udağo siň 

jednak uzyskaĺ homologacji dla zespoğ·w 
trzyczğonowych, przez co do obsğugi jednej 
ze swoich najbardziej obciŃŨonych linii 
Berlin ï K¿strin-Kietz ï Kostrzyn sp·ğka 
NEB zmuszona jest kierowaĺ kr·tsze skğady. 
W godzinach szczytu dochodzi do sytuacji, 
Ũe podr·Ũni zostajŃ na peronie. ĂOd lat NEB 
byğ przez pasaŨer·w Ŝwietnie oceniany, aŨ 

nagle takie coŜò ï komentowağ w poğowie 
grudnia 2016 r. dziennik ĂBerliner Zeitungò. 
 

Gigantyczny kontrakt 
    Prezes Pesy Tomasz Zaboklicki tğumaczy, 
Ũe procedury homologacyjne w Niemczech 
sŃ mordercze. Problemy z uzyskiwaniem 

dopuszczeŒ dotknňğy r·wnieŨ gigantyczny 
kontrakt Pesy dla paŒstwowych kolei 
Deutsche Bahn.  
    W 2016 r. miağy zostaĺ zrealizowane 
pierwsze dostawy w ramach zawartej we 
wrzeŜniu 2012 r. umowy na dostarczenie 

nawet 470 spalinowych skğad·w Pesa Link 
do obsğugi przewoz·w regionalnych w 
r·Ũnych czňŜciach Niemiec. Umowa ta ma 
charakter ramowy ï konkretne zam·wienia 
okreŜlane sŃ w umowach wykonawczych 
zawieranych w zaleŨnoŜci od tego, ile DB 
wygra przetarg·w na realizacjň przewoz·w w 
landach. 
    Pierwsza umowa wykonawcza, na dostawň 

36 zespoğ·w Link, zostağa podpisana we 
wrzeŜniu 2013 r. w efekcie zdobycia przez 
Deutsche Bahn 12-letniego zlecenia na 
obsğugň kilku linii w regionie Sauerland na 
poğudniowym wschodzie landu Nadrenia 
P·ğnocna-Westfalia. Realizacjň tego zlecenia 
DB rozpoczňğy w grudniu 2016 r. ï niestety 
nie skğadami Pesy, lecz skompletowanym z 

zasob·w przewoŦnika starszym taborem 
szeŜciu r·Ũnych typ·w. 
    ĂW tej chwili trwa produkcja kolejnych 
pojazd·w oraz proces ich homologacjiò ï 
poinformowağa Pesa w oŜwiadczeniu 
przesğanym Polskiej Agencji Prasowej. ï 
ĂPrzedstawiciele DB oglŃdali testowany 
pojazd dwuczğonowy w fabryce w 

Bydgoszczy i pozytywnie ocenili jego stan 
techniczny i wizualny. Nowy harmonogram 
uzgodniony z niemieckimi kolejami zakğada 
pierwsze dostawy pociŃg·w spalinowych 
Link dla regionu Sauerland na koniec 2017 
r.ò. 
    Kolejna niemiecka trasa, na kt·rej skğady Ʒ



 
 

Å Wyprodukowane w 2015 r. Gamy to najmniej sprawne lokomotywy w sp·ğce PKP Intercity. 
 

 
Å  Procedury homologacji taboru  
w Niemczech sŃ mordercze - uwaŨa  
prezes Pesy Tomasz Zaboklicki. 
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Ʒ Pesa Link juŨ powinny woziĺ pasaŨer·w, 
to linia Frankfurt nad Menem ï Dreieich ï 
Dieburg w Hesji. Po wygraniu ogğoszonego 
przez zwiŃzek komunikacyjny Rhein-Main-
Verkehrsverbund przetargu na 11-letniŃ 

obsğugň tej linii Deutsche Bahn zleciğo Pesie 
w umowie wykonawczej z marca 2014 r. 
dostarczenie dziewiňciu zespoğ·w Link.  
    Obsğugň trasy Frankfurt nad Menem ï 
Dieburg Deutsche Bahn rozpoczňğy w 
czerwcu 2016 r., ale podobnie jak w regionie 
Sauerland bez taboru polskiego producenta. 
ĂPierwotnie planowane byğo wprowadzenie 

w tym roku nowych zespoğ·w Pesa Link. Z 
powodu przedğuŨajŃcego siň procesu 
dopuszczania tych skğad·w RMV ustaliğo z 
Deutsche Bahn obsğugň zastňpczym taboremò 
ï ogğosiğ w informacji prasowej z lipca 2016 
r. zwiŃzek komunikacyjny Rhein-Main-
Verkehrsverbund. 
    TrzeciŃ z dotychczas zawartych um·w 

wykonawczych z Deutsche Bahn Pesa 
podpisağa we wrzeŜniu 2014 r.: 26 skğad·w 
Link do obsğugi tras w regionie Allgªu w 
poğudniowo-zachodniej Bawarii ma zostaĺ 
dostarczonych do koŒca 2017 r. 
 

Nie widzimy problemu 
    OstrzeŨenie dla Pesy powinien stanowiĺ jej 
pierwszy kontrakt na rynek niemiecki, kt·ry 
bydgoskiemu producentowi udağo siň zdobyĺ 
juŨ w grudniu 2011 r. W·wczas przewoŦnik 

Regentalbahn, dziağajŃcy na wschodzie 
Bawarii, zam·wiğ 12 skğad·w Pesa Link do 
obsğugi linii z Ratyzbony przez Marktredwitz 
do Schirnding. 
    JuŨ wtedy Pesa miağa problemy z 
uzyskaniem homologacji dla zespoğ·w Link. 
Proces dopuszczenia wciŃŨ siň wydğuŨağ, aŨ 
w koŒcu w lutym 2015 r. sp·ğka 

Regentalbahn zdecydowağa siň na zakup 
skğad·w Coradia Lint od koncernu Alstom, 
jednoczeŜnie zrywajŃc kontrakt z PesŃ. 
    ï Byğo op·Ŧnienie, bo w trakcie kontraktu 
zmieniğ siň system homologacji. ZamawiajŃcy 
miağ kontraktowe prawo zrezygnowaĺ i z 
niego skorzystağ. Mamy juŨ nabywc·w na te 
pojazdy, wiňc nie widzimy problemu ï 

stwierdziğ w marcu 2015 r. podczas 
toruŒskiej konferencji gospodarczej 
Welconomy Forum prezes Pesy Tomasz 
Zaboklicki. ĂWedğug niego sytuacja nie 
wpğynie negatywnie na inne kontrakty sp·ğki 
w Niemczech, miňdzy innymi na zam·wienie 
do 470 spalinowych zespoğ·w trakcyjnychò ï 
relacjonowağ dwa lata temu portal Biztok. 

    Skğady Pesa Link, kt·re miağy woziĺ 
mieszkaŒc·w Bawarii, ostatecznie w 2015 r. 
trafiğy do Kolei DolnoŜlŃskich oraz Kolei 
Wielkopolskich. 
 

I`yc` m` oĕjmhĕsxl vñyjt 
    W lutym 2016 r. w europejskim systemie 
informacji bezpieczeŒstwa Europejskiej 
Agencji Kolejowej pojawiğ siň alert polskiego 
Urzňdu Transportu Kolejowego dotyczŃcy 
pňkajŃcych konstrukcji w·zk·w w 

autobusach szynowych Pesy. Sprawa miağa 
zwiŃzek z wypadkiem, kt·ry wydarzyğ siň 22 
grudnia 2015 r. na linii Opole ï Nysa: w 
Komprachcicach doszğo do wykolejenia 
szynobusu typu SA134 wskutek pňkniňcia 
w·zka. Wkr·tce po tym zdarzeniu wykryto 

14 przypadk·w niepokojŃcych nadpňkniňĺ 
w·zk·w tego samego typu w innych 
eksploatowanych autobusach szynowych. 

   Pesa tğumaczyğa, Ũe przyczynŃ problem·w 
z jej w·zkami moŨe byĺ zğy stan tor·w: ï Na 
niekt·rych liniach stan torowisk jest tak zğy, 
Ũe wprowadzono na nich ograniczenia 
prňdkoŜci nawet do 20 km/h ï m·wiğ 
portalowi ĂRynek Kolejowyò Maciej 
GrzeŜkowiak z Pesy. ï WystňpujŃce na tych 
torowiskach przeciŃŨenia sŃ dwukrotnie 

wyŨsze niŨ Ŝrednia przyjmowana w 
najbardziej restrykcyjnych badaniach. A to 
moŨe spowodowaĺ przyspieszony proces 
zmňczenia ram w·zk·w, co w konsekwencji 
prowadzi do skr·cenia ich ŨywotnoŜci 
    W czerwcu 2016 r. w systemie 
Europejskiej Agencji Kolejowej alert 
umieŜciğa Agenzia Nazionale per la Sicurezza 

delle Ferrovie, wğoska instytucja zajmujŃca 
siň bezpieczeŒstwem ruchu kolejowego. 
Alert informowağ o wykryciu nadpňkniňĺ 
w·zk·w w autobusach szynowych Pesy 
eksploatowanych we Wğoszech. 
    Choĺ alerty z 2016 r. dotyczyğy taboru 
wyprodukowanego okoğo siedem lat 
wczeŜniej, to i tak wytworzyğo siň mocno 
niekorzystne wraŨenie: do Pesy odnosiğy siň 

dwa z szeŜciu alert·w, jakie w ubiegğym roku 
opublikowano w systemie Europejskiej 
Agencji Kolejowej. A wszystko to w 
gorŃcym okresie uzyskiwania homologacji w 
Niemczech. 
 

99,5%, czyli 59% 
    Podobnie jak w przypadku szynobus·w 
SA134, zğym stanem tor·w Pesa tğumaczyğa 
nagminne awarie lokomotyw spalinowych 

Gama, kt·re od 2015 r. eksploatowane sŃ 
przez PKP Intercity. ï JeŜli tory bňdŃ 
speğniaĺ normy, problemy ze sprzňgğami w 
lokomotywach Gama siň skoŒczŃ ï m·wiğ 
ĂPulsowi Biznesuò Michağ ŧurowski z Pesy. 
    SpoŜr·d wszystkich lokomotyw sp·ğki 
PKP Intercity, to wğaŜnie spalinowozy Gama 
charakteryzujŃ siň najsğabszŃ sprawnoŜciŃ. Po 

okoğo roku eksploatacji wskaŦnik 

dostňpnoŜci Gam wynosiğ niespeğna 59% i 
byğ duŨo gorszy niŨ w przypadku znacznie 
starszych lokomotyw EP07 (82%) czy EP09 
(90%). Pesa w umowie z przewoŦnikiem 
gwarantowağa dostňpnoŜĺ lokomotyw Gama 

na poziomie 99,5%. 
    JeŜli chodzi o najnowsze elektryczne 
zespoğy trakcyjne sp·ğki PKP Intercity, to 
r·wnieŨ tabor Pesy charakteryzuje siň 
najmniejszŃ sprawnoŜciŃ. Wedğug danych 
podanych w kwietniu 2016 r. przez 
Ministerstwo Infrastruktury i Budownictwa, 
wskaŦnik dostňpnoŜci pociŃg·w Pesa Dart 

wynosiğ 88%, podczas gdy dla skğad·w Flirt 
Stadlera 94%, a dla Pendolino Alstomu 96%. 
    W pociŃgach Pesa Dart nagminnie 
zdarzajŃ siň awarie drzwi czy komputera 
pokğadowego. 29 grudnia 2016 r. partia kilku 
skğad·w Dart, dokğadnie w pierwszŃ rocznicň 
ich kursowania, na dobň zostağa wyğŃczona z 
eksploatacji w celu wymiany psujŃcych siň 

element·w ukğadu napňdowego. 
    Pesie ï kt·ra produkcjŃ pociŃg·w zajmuje 
siň od 2002 r. ï wciŃŨ trudno wyjechaĺ z 
okresu chor·b wieku dzieciňcego. 
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